
Výroční zpravodaj senátorky 
RNDr. Heleny Pešatové

v závěru roku bych Vám ráda poděkovala  za podporu a zájem o mé
aktivity. Komunikace s Vámi a se starosty obcí, které zastupuji, je pro
mě prioritou a i v loňském roce jsem se zabývala nejen legislativními
návrhy, ale také podněty z našeho regionu. 
V tomto výročním zpravodaji najdete přehled některých témat,
kterými jsem se v Senátu PČR i u nás na Frýdecko-Místecku v loňském
roce zabývala.
S přáním všeho dobrého do roku 2024 

                                                                                                     
                                                                                                                     

Vážení přátelé, 

2023

volební obvod č. 69 / Frýdecko-Místecko

 Vaše senátorka



S frýdecko-místeckými starosty jsme se v průběhu loňského roku
zabývali řadou lokálních témat. Řešili jsme úpravu otevírací doby
pobočky České pošty v některých obcích, bezpečnost svozu materiálu                 
z odvalu „D“ dolu Paskov přes poddolované území, zachování dětského
oddělení Nemocnice ve Frýdku-Místku aj.
Společně jsme pořídili váhy pro kontrolování přetížených nákladních
vozidel. Jen za první pololetí minulého roku se vážilo v 529 případech       
a pro město Frýdek-Místek bylo celkem na pokutách a kaucích vybráno
4.579.999,- Kč. Informace za 2. pololetí roku 2023 bohužel ještě nemám
k dispozici. Postupně snad ze strany řidičů a přepravců dojde                 
k nápravě a tím i k větší ochraně našich komunikací.

Za úspěch, za nímž stojí také více než 50 statutárních zástupců našich
obcí, různé instituce i ministerstva, považuji zavedení zákazu vjezdu
pro nákladní dopravu nad 12 tun (mimo dopravní obsluhu) do
Chráněné krajinné oblasti Beskydy. V úseku silnice I/56 od Ostravice
po křižovatku v obci Bílá - Hlavatá nově platí uvedený zákaz po celé
zimní období, a to až do 31. března 2024.
Cílem vydaného opatření je ochrana přírody v CHKO, pitné vody                 
v přehradní nádrži Šance a zajištění bezpečnosti provozu nad
přehradou i v dalších komplikovaných horských úsecích.
Tomuto předcházelo mnoho jednání na vysokých úrovních. V konečné
fázi Ředitelství silnic a dálnic nainstalovalo dopravní značení na nově
vybudované objízdné trasy, doplnilo telematiku a další informativní
značení. Doufejme, že řidiči budou zákaz vjezdu respektovat a pro
cestu do zahraničí využijí nově dostavěné obchvaty, které vytvářejí
časově relevantní, moderní a pohodlnou trasu. Děkuji všem, kteří jste
tuto snahu podporovali... více k tématu se dočtete dále ve zpravodaji.

HLAVNÍ TÉMATA LOŇSKÉHO ROKU

splněno!splněno!splněno!



Jako bývalé kantorce mi nemohla uniknout oblast vzdělávání. Na
gymnáziu v Jindřichově Hradci jsem se seznámila s nadšenými
absolventy mimoškolního vzdělávání „DofE“ a od té doby tento
britskou královskou rodinou založený a celosvětově rozšířený program
prezentuji na našich školách. Program rozvíjí zejména tzv. měkké
dovednosti, které jsou v dnešním rychle měnícím se světě obzvlášť
důležité. Jsem proto moc ráda, že se do DofE zapojuje čím dál více škol,
nově také Gymnázium Petra Bezruče ve Frýdku-Místku a Základní
škola T. G. Masaryka ve Frýdlantu nad Ostravicí.

Náš region je pro mě srdcovou záležitostí. Vážím si Vaší důvěry a těším
se na další výzvy, které přispějí ke zlepšení kvality života na Frýdecko-
Místecku.



V roce 2023 jsme si připomněli již 30 let od rozdělení Československa na dva
samostatné státy – Českou republiku  a Slovenskou republiku. Jsem ráda, že 
i přes toto rozdělení zůstaly dobré vztahy našich republik zachovány. 

V lednu jsme zažili i další významný milník, a to prezidentské volby,                      
ve kterých byl novým prezidentem České republiky zvolen Petr Pavel. 
A jak volili Češi v cizině? Naši krajané v zahraničí by prezidentem zvolili Petra
Pavla a zvítězil by již v prvním kole. Vážím si jejich vysoké volební účasti,
přestože museli na zastupitelské úřady cestovat někdy i na opravdu velké
vzdálenosti. Je zřejmé, že většina krajanů se o politickou situaci "doma" zajímá
a volit chce...
Věřím proto, že se již brzy dočkáme schválení korespondenčních voleb -
servisu, který drtivá většina států EU pro své krajany běžně poskytuje. 
 

TŘICET LET ČESKÉ REPUBLIKY
flashback za lednem 2023



9.  března 2023 složil Petr Pavel na společné schůzi obou komor Parlamentu
ČR Ústavou předepsaný slib, čímž se ujal prezidentského úřadu. 

Pár momentek z inaugurace ve Vladislavském sále Pražského hradu... 
celou sváteční událost provázela nádherná slavnostní atmosféra!

Gratuluji novému prezidentovi Petru Pavlovi a přeji mu mnoho úspěchů! 



Při cestě na Bílou se návštěvník
setká s nečekaným provozem. Mezi
motorkáři, kteří si zde užívají
zatáčky, se proplétají i těžkotonážní
kamiony. Tranzitní nákladní
doprava zde bohužel dlouhodobě
ohrožuje nejen obyvatele, ale i  
návštěvníky oblasti.  Znečišťuje také
životní prostředí a zejména zdroj
pitné vody, jehož ochranná pásma
křižuje hned na několika úsecích. 

S aktuálním dokončením obchvatu
města Frýdku-Místku a Třince byl
právě rok 2023 ideální  příležitostí  
situaci změnit! V Senátu jsem proto
spolu s místopředsedkyní Senátu
Jitkou Seitlovou uspořádala kulatý
stůl, kde jsme s klíčovými hosty
projednávali možné legislativně
technické řešení situace. 
 
Podporu pro zákaz vjezdu tranzitu
nad 12 tun do oblasti jsem již dříve
získala od více než padesáti předsta-
vitelů obcí regionu, ale i od zástupců
CHKO Beskydy, Povodí Odry, SmVak,
Ministerstva životního prostředí                  
a Ministerstva zemědělství. Důvody
pro omezení tranzitní dopravy                   
v CHKO Beskydy považuje za
relevantní i samo Ministerstvo
dopravy.
 

ÚSILÍ O CELOROČNÍ OCHRANU PITNÉ VODY V PŘEHRADNÍ NÁDRŽI
ŠANCE

 

Zdroj fotografie, kde hasiči vytahují zapadlý
kamion s naftou unikající do řeky Ostravice:
HZSMSK, Frýdecko-Místecko, 17. října 2020.

  mé cíle...



Jak při jednání u kulatého stolu
zdůraznil ředitel Odboru liniových
staveb a silničního správního úřadu
Ministerstva dopravy Ing. Martin
Janeček: „Horská komunikace I/56
není pro tranzitní dopravu vhodná                
a stát vynaložil značné finanční
prostředky, aby byla tranzitní
doprava z problematické oblasti
převedena na nově vybudovaná
silniční tělesa, tj. na obchvat města
Frýdku-Místku (D48) a dokončovaný
obchvat Třince.“

Za záměr se v rámci dalších jednání
postavilo také Krajské ředitelství
Policie ČR Ostrava, která v oblasti
eviduje značné množství dopravních
nehod.

Od kulatého stolu jsme odcházeli               
v přesvědčení, že se řešení pro
omezení vjezdu tranzitu do
ochranného pásma přehradní
nádrže Šance dočkáme a podaří se
nám nejen zvýšit ochranu zdroje
pitné vody, ale i celkově zlepšit život
obyvatel oblasti, zajistit větší
silniční bezpečnost místních                 
i  turistů a zachovat hodnotu CHKO
Beskydy, coby součásti celoevropské
soustavy chráněných území
Natura 2000.

KULATÝ STŮL K ZÁKAZU VJEZDU TRANZITU DO CHKO BESKYDY

 



Bohužel je potřeba dodat, že je zde stále několik faktorů, proč nákladní tranzitní
doprava může mít tendenci z obchvatu sjíždět a nadále využívat "beskydskou
zkratku" po I/56 přes CHKO Beskydy na Slovensko a dále do zahraničí. Jsou to
například v obchvatu zabudované vysokorychlostní váhy či dálniční poplatek.
Těmito problémy se budeme muset dále zabývat stejně jako nízkou výší pokut za   
dopravní přestupky.

Jak víte, o trvalé omezení vjezdu tranzitní nákladní dopravy nad 12 tun
do jedinečné chráněné krajinné oblasti Beskydy usiluji od počátku
svého mandátu v Senátu. K tomuto tématu jsem vedla nespočet jednání
se zástupci Ředitelství silnic a dálnic – správa Ostrava,
Moravskoslezského kraje, zástupci Ministerstva dopravy a dalšími. 
Skvělou zprávou je, že se nám ke konci roku 2023 podařilo vyjednat
zákaz vjezdu tranzitní nákladní dopravy do CHKO Beskydy pro zimní
období, a to až do 31. března 2024!
Považuji to za velký úspěch a úlevu pro tuto krásnou turisticko-
rekreační oblast a věřím, že se díky tomu podaří uchovat jedinečnost               
a přírodní hodnoty CHKO Beskydy. I když to nebude jednoduché,
věřím, že se nám podaří zavést zákaz celoroční. 

ZÁKAZ VJEZDU TĚŽKÉHO TRANZITU DO CHKO
BESKYDY PRO ZIMNÍ OBDOBÍ

 

       ... povedlo se!



KAREL LEPÍK VYSTAVIL SVÁ DÍLA V SENÁTU

 

V příjemné atmosféře jsme zahájili výstavu umělce, která nabídla průřez
tvorbou, v níž nechybí symbolika, oslava ženství, tajemné krajinomalby či
vtip a hravost.
Všem hostům děkuji za účast a stejně tak děkuji Muzeu Beskyd Frýdek-
Místek, p.o. za spolupráci při realizaci výstavy.
Obrazy našeho rodáka shlédl při své návštěvě Senátu dokonce i pan
prezident.

          Mistrovi přeji mnoho dalších úspěchů!

      flashback za květnem 2023

Akademický malíř docent Karel Lepík patří mezi
špičky výtvarného umění v Moravskoslezském
kraji. 
Jsem poctěna, že jsem měla možnost díla našeho
beskydského rodáka představit ve Valdštejnském
paláci v sídle Senátu Parlamentu ČR.

https://www.facebook.com/muzeumbeskydfm?__cft__[0]=AZUytlo5rBjiVp2lZ-zCA3naLXgN0Gsw_TUhowEdE7jEBinpUEzDbq_yGwomjcssJLflAFxIEpA0JyXkMXHpZ3EBupGOBUcuuxRbiucd7yMMk6fLIYyMvvoNwfk7mr2AVGs6PnJTGOIodfrLXO6JfGatNDeOU236UoL5ZfIpc_XcohCAkVQKLAQTvy_vlGXBmIY&__tn__=-]K-R
https://www.facebook.com/muzeumbeskydfm?__cft__[0]=AZUytlo5rBjiVp2lZ-zCA3naLXgN0Gsw_TUhowEdE7jEBinpUEzDbq_yGwomjcssJLflAFxIEpA0JyXkMXHpZ3EBupGOBUcuuxRbiucd7yMMk6fLIYyMvvoNwfk7mr2AVGs6PnJTGOIodfrLXO6JfGatNDeOU236UoL5ZfIpc_XcohCAkVQKLAQTvy_vlGXBmIY&__tn__=-]K-R




 NEFORMÁLNÍ VZDÉLÁVÁNÍ “DofE” NA FRÝDECKO-MÍSTECKU

Neformální vzdělávání se stává čím dál více důležitější součástí osobního a profesního
rozvoje mladých lidí. Právě zkušenosti a dovednosti získané mimo školní lavice jim
umožňují přizpůsobit se výzvám, které vyplývají ze  života v  dnešním velmi rychle
měnícím se světě. 
Nabízí totiž možnost získat nejen znalosti, ale hlavně rozvíjí dovednosti, postoje                     
a hodnoty, které jsou potřebné pro úspěšné, šťastné a společensky aktivní žití.
Pravděpodobně i s těmito myšlenkami založil princ Philip, vévoda z Edinburghu, v roce
1956 program neformálního vzdělávání  DofE  (Duke  of  Edinburgh of International
Award), který se postupně rozšířil do více než 130 zemí světa a každý rok se ho účastní
přes 1,3 milionu mladých lidí. Dnes už o DofE hovoříme jako o prestižním mezinárodně
uznávaném projektu.
V Česku je program realizován od roku 1995.  Do programu se u nás zapojilo už více
než 320 škol a dalších institucí, z toho 40 u nás, v Moravskoslezském kraji. Celkově se
mu v Česku věnuje přes 7000 mladých lidí.

rozvoj našeho regionu 



A jak DofE funguje v praxi? Do programu se mohou zapojit všichni od 13 do 24 let bez ohledu
na studijní výsledky, sociální zázemí či fyzickou kondici. V principu jde o pravidelné
plnění aktivit ve 4 oblastech – dobrovolnictví, pohyb, dovednosti a expedice. Účastníci si volí
aktivity, které je zajímají a plní je podle stanovených kritérií. Tím si rozvíjejí svůj potenciál,
zvyšují sebevědomí, učí se spolupracovat s ostatními, překonávat překážky a dosahovat
stanovených cílů.  Postupně tak získávají sebedůvěru, učí se empatii, komunikaci,
spolupráci, zodpovědnosti a vytrvalosti. V  neposlední řadě se díky programu učí aktivně
trávit svůj volný čas a pracovat na sobě. Všechny tyto přenositelné soft skills jistě ocení
v budoucím životě.
Plnění probíhá ve třech úrovních, které se liší náročností a délkou plnění. Kompletní splnění
úrovní (bronzová – 6 měsíců,  stříbrná – 12 měsíců,  zlatá – 18 měsíců) pak vede                   
k získání  mezinárodního certifikátu,  který je uznávaný i některými zaměstnavateli či
vysokými školami.

Britský princ Edwarda, bratr krále Karla III., na zlaté ceremonii v Senátu.



PREZENTACE PROGRAMU DofE NA FRÝDECKO-
MÍSTECKÝCH ŠKOLÁCH

 

Jsem přesvědčena, že rozvoj dětí
mimo školní lavice má smysl. I
proto se snažím propagovat
prestižní program neformálního
vzdělávání DofE i v našem
regionu.
Jsem hrdá, že Moravskoslezský
kraj byl prvním krajem, který
nad DofE převzal záštitu.
Program je dnes poskytován ve
více než 40 školách a  
organizacích našeho kraje.

A jak je tedy DofE zastoupeno u
nás na Frýdecko-Místecku?

Program DofE má kromě přínosu pro jednotlivce bezpochyby také přínos společenský.
Mladí lidé prostřednictvím dobrovolnických aktivit pomáhají potřebným, chrání životní
prostředí nebo podporují kulturu. Přispívají také k mezigeneračnímu porozumění a lepší
budoucnosti pro všechny.
Tento význam neformálního vzdělávání si uvědomuje i Senát Parlamentu ČR, který
program DofE již dlouhodobě podporuje a pravidelně pořádá slavnostní ceremonie pro jeho
absolventy. Senátoři tak vyjadřují mladým lidem podporu v jejich úsilí a motivují je                   
k dalšímu osobnímu i společenskému rozvoji.

         Aktuálně jsou zapojeni:

Střední průmyslová škola, Obchodní akademie a Jazyková škola Frýdek-Místek
Gymnázium Třinec
Turistický oddíl mládeže Třinec
 ZŠ Paskov
Gymnázium Petra Bezruče ve Frýdku-Místku
Základní škola T.G. Masaryka ve Frýdlantu nad Ostravicí

Na poslední prezentaci programu, kterou jsem ve spolupráci s koordinátorkou DofE pro
Moravskoslezský kraj Veronikou Ormaniecovou zrealizovala, projevili o program zájem
zástupci základních škol v Bašce, Kozlovicích, Sedlištích, Frýdlantu nad Ostravicí,
Janovic, Metylovic, Frýdku-M9stku a dalších. Těším se a doufám, že se do programu
zapojí více našich škol.



CEREMONIE "DOFE" (MEZINÁRODNÍ CENA VÉVODY 
Z EDINBURGHU) NA GYMNÁZIU PETRA BEZRUČE

 

Ráda jsme se se studenty Gymnázia Petra Bezruče ve Frýdku-Místku setkala při
slavnostní příležitosti, kdy byly vůbec prvním absolventům DofE na této škole
předány bronzové medaile.
Jako bývalá studentka Gymnázia Petra Bezruče ve Frýdku-Místku si dovedu
představit, jak moc práce, odhodlání a nadšení je potřeba k dosažení tohoto cíle při
náročném studiu. Všem srdečně blahopřeji a obdivuji jejich úspěchy.
Jsem přesvědčena, že princ Philip, manžel britské královny Alžběty II., který v roce
1956 stál u zrodu DofE, netušil, že jeho původně lokální iniciativa pro chlapce získá
celosvětovou popularitu.

            flashback za prosincem 2023



Přestože je faktem, že společnost směřuje k digitalizaci, poštovní služby jsou
stále potřebné a v menších obcích představuje pošta spolu s úřadem a obchodem
i určitý středobod společenského dění, čímž přispívá k rozvoji a udržitelnosti
venkova.

V senátní Komisi pro rozvoj venkova se také proto touto problematikou
zabýváme a snažíme se o zajištění poštovních služeb na venkově, kdy  usilujeme
o to, aby pošty na venkovech zůstaly v provozu a byly občanům přístupné              
v době, kdy vesnice tzv. “žije”, tj. když je otevřen úřad a obchod. Jsem ráda, že
se nám v této souvislosti podařilo vyjednat změnu unifikované otevírací doby
pobočky České pošty v několika frýdecko-místeckých vesnicích ku spokojenosti
vedení obce i jejích občanů. 
Při mých návštěvách regionů se ukázalo, že pobočky České pošty mnohde bojují
o své přežití, případně o své přežití bojují provozovatelé projektu Pošta Partner,
bez kterého by v obci pošta třeba vůbec nebyla. 
V některých obcích však projekt Pošta Partner funguje a prosperuje...
Jsem proto v kontaktu s panem inženýrem Miroslavem Štěpánem, ředitelem
divize Státní poštovní služby, a panem Borisem Šlosarem, vedoucím týmu pro
optimalizaci a rozvoj pobočkové sítě, který má projekt Pošta Partner na starost
a snažím se s nimi podněty z našich obcí komunikovat.
Jak víte, Česká pošta na základě usnesení vlády z konce června 2023 připravila
podrobný implementační plán transformačního záměru podniku. Ten předala
na konci září svému zakladateli, ministerstvu vnitra.
Implementační plán je v souladu se základním strategickým rámcem
transformace České pošty, který schválila vláda. Jeho cílem je stabilizace
dlouhodobého hospodaření České pošty, vyčlenění komerčních služeb do nové
státní společnosti Balíkovna a rozšíření nabídky České pošty o nové produkty              
a služby jako důležitého kontaktního místa mezi státem a občanem.

SENÁTNÍ KOMISE PRO ROZVOJ VENKOVA SE ZABÝVÁ
FUNGOVÁNÍM  ČESKÉ POŠTY

škola, obchod, hospoda a pošta...



Kotci - cimbálová muzika z Beskyd zahájila 4. května Valdštejnské léto          
v Senátu Parlamentu ČR.
V nádherných prostorách Saly terreny ve Valdštejnské zahradě zazněly
tradiční lašské písně v podání již páté generace Kotků a jejich spoluhráčů.
Soubor se pyšní dlouhou a bohatou historií, která sahá až k samotnému
hudebnímu velikánovi Leoši Janáčkovi.
Kotci mají na svém kontě CD s názvy „Zvoňa na Beskydě“ (2009) a „U Kurečky
Na Mytě“ (2019). Pravidelně se účastní mnoha kulturních akcí, které
propagují lidovou píseň.
Posluchači tak měli možnost ochutnat ukázku kulturního bohatství
beskydského regionu skrze melodické tóny cimbálu, houslí, klarinetu          
a zpěvu, který dokonale vyjadřuje kouzlo Janáčkova rodného kraje. 

                        KOTCI - CIMBÁLOVÁ MUZIKA ZAHÁJILA 
KULTURNÍ LÉTO V SENÁTU

 

  flashback za červnem 2023
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Ukázalo se, že aktivita vyvinutá k zakoupení mobilní váhy pro Frýdecko-
Místecko byla dobrým krokem. 
Společně s dalšími  frýdecko-místeckými obcemi a městem Frýdek-Místek
jsme se v roce 2021 složili na zakoupení mobilní váhy, která byla i minulý
rok využívána pro vážení přetížené dopravy v našem okresu.
Jen za I. pololetí roku 2023 se vážilo 529 krát a udělené pokuty jistě
povedou k větší zodpovědnosti dopravců a ochraně naší dopravní sítě. 
Celkem bylo za první pololetí uděleno 111 pokut ve výši 1.743.000 Kč            
a uloženo 117 kaucí v částce 2.836.999 Kč. 

SPOLEČNÉ ZAKOUPENÍ MOBILNÍ VÁHY SE VYPLATILO 

 

táhneme za jeden provaz

Fotografie z jednání se zástupci Krajského ředitelství policie MSK a právním zástupcem Mgr. Jiřím Kubalou.



Jednou z aktivit Stálé komise Senátu pro rozvoj venkova

 je i  vyhlašování vítězů soutěže „VESNICE ROKU“.

Jsem poctěna, že jsem se jako členka této komise 

mohla zúčastnit předávání pamětních listů 

a ocenění vítězů. 

Cílem této soutěže je ocenit vedení obcí a jejich obyvatele za aktivní

účast na rozvoji svého domova a poukázat na rozmanitost a pestrost

programů obnovy vesnic.

Jde i  o snahu vyzdvihnout aktivity obcí, jejich představitelů a občanů,

kteří se snaží zvelebovat své domovy a okolí,  rozvíjet místní tradice           

a zapojovat se do společenského života v obci.

HRÁDEK A MORÁVKA: ÚSPĚŠNÉ FRÝDECKO-MÍSTECKÉ
OBCE 

Vesnice roku 2023



Soutěž probíhá díky Spolku pro obnovu venkova ČR každoročně již od roku 1995. Od
roku 1996 je jedním z vyhlašovatelů také Ministerstvo pro místní rozvoj ČR a Svaz měst
a obcí ČR. Ministerstvo zemědělství se mezi vyhlašovatele připojilo v roce 2007.
V roce 2023 se do soutěže přihlásilo celkem 175 obcí z celé České republiky, z nichž bylo
vybráno 13 krajských vítězů, kteří se následně utkali o celostátní titul za rok 2023.
Mezi účastníky se výrazně prosadily frýdecko-místecké obce Hrádek a Morávka, které
úspěšně rozvíjejí své venkovské oblasti a zvyšují kvalitu života obyvatel.

Obec Hrádek se může pochlubit zlatou stuhou za vítězství v krajském kole soutěže a
navíc za krásné druhé místo mezi všemi zúčastněnými obcemi z celé ČR. Hrádek je s            
1 966 obyvateli největší obcí, která se do tohoto ročníku soutěže přihlásila. Obec se
nachází 8 km od města Třince a polská menšina zde má jedno z největších zastoupení
v ČR. Turisté zde mohou navštívit Vesnické muzeum, kde se nacházejí rozmanité
předměty denní potřeby, které používali naši předkové v minulém a předminulém
století. Zdejší lužní les Girov umožňuje poznat rozmanitost místní flóry a fauny.
Kromě informačních tabulí a vyhlídkových míst se zde nachází i různé prvky pro
odpočinek, zábavu a sport. Obec nabízí i řadu turistických tras, které jsou vhodné pro
rodiny s dětmi, školní výlety nebo rekreační turisty, kteří si chtějí užít krásy přírody a
zároveň si zlepšit kondici.



Morávka získala ocenění modrou stuhou za společenský život v obci, který je bohatý na
kulturní a sportovní aktivity, spolupráci s místními spolky a školami a zapojení občanů
do veřejného dění. Svou rozlohou 8735,28ha je Morávka obcí s největším katastrem v
Beskydech a pro své vzácné přírodní úkazy a nedotčenou přírodu byla zařazena do
CHKO Beskydy.
Obec je oblíbeným rekreačním místem pro turisty i sportovce, kteří ocení krásnou
přírodu, čistý vzduch a možnosti cykloturistiky, lyžování nebo rybaření. Nabízí i
bohatý kulturní program, který zahrnuje tradiční slavnosti, koncerty, divadelní
představení nebo výstavy.

Jako senátorka pro Frýdecko-místecký obvod jsem velmi poctěna, že jsem mohla v
Senátu Parlamentu ČR přivítat paní starostku Gabrielu Daňkovou z Morávky a pana
starostu Roberta Borského z Hrádku a na slavnostním setkání vítězů jim předat
ocenění.
Tímto jim ještě jednou srdečně gratuluji k jejich úspěchu a děkuji jim za jejich práci
pro rozvoj svých obcí a celého regionu. Jsem hrdá, že jsou naše beskydské obce
vzorem pro ostatní a dokazují, že na venkově se dá žít dobře a šťastně.
Věřím, že jejich příklad bude motivovat i další starosty k zapojení do soutěže Vesnice
roku a k hledání nových cest ke zlepšení života na venkově.



Mnohé naše obce trápí nadměrný hluk, například z dopravy, a často je
obrana proti němu léta trvajícím “bojem s větrnými mlýny”. 

V Senátu jsem se proto věnovala tématu postavení obcí v řízení o
překračování hlukových limitů, kdy jsem usilovala o zařazení obcí
mezi účastníky řízení týkajících se této problematiky. 
Dnes je účastníkem v těchto řízeních pouze Krajská hygienická stanice
a žadatel - obvykle nějaká stavební firma nebo Ředitelství silnic                   
a dálnic. Občané, jejichž životních podmínek se dodržení stanovených
limitů bytostně dotýká, se o výsledcích řízení dozvídají až následně,                 
a to jen pokud si informace sami vyžádají. Přitom hluk kvalitu našich
životů velmi ovlivňuje a podle Světové zdravotnické organizace je
dokonce jedním z nejvýznamnějších environmentálních rizik pro
zdraví.

Společně s poslaneckou sněmovnou se nám podařilo prosadit
kompromisní změnu zákona, která zajistí, že obce budou o těchto
řízeních informovány a budou mít možnost se k nim vyjádřit.

OBCE BUDOU INFORMOVÁNY O VYDÁVANÝCH
POVOLENÍCH PRO PŘEKROČENÍ HLUKOVÝCH

LIMITŮ spolupráce se Sněmovnou



STŘÍBRNÁ MEDAILE PŘEDSEDY SENÁTU 
PRO TENISOVOU LEGENDU MARTINU
NAVRÁTILOVOU

Tenisová legenda Martina Navrátilová obdržela v květnu
tohoto roku Stříbrnou medaili předsedy Senátu Miloše
Vystrčila nejen za přínos světovému sportu, ale hlavně za
své statečné občanské postoje.
„Ocenění si moc vážím, protože jsem se vždycky snažila
reprezentovat svou vlast dobře, tak se budu stále snažit
správně reprezentovat a dělat správné věci,“ řekla
Martina Navrátilová. Zároveň dodala: „Děkuji za
stříbrnou medaili, i když já jsem teda většinou zvyklá na
zlatou.“ 



DALŠÍ OCENĚNÍ STŘÍBRNOU MEDAILÍ

V Den české státnosti předal předseda Senátu Miloš Vystrčil ocenění stříbrnou medailí
dalším 17 významným osobnostem, které si zaslouží uznání za skvělou práci, činy nebo
svůj talent. Mezi oceněnými byl například i kněz Tomáš Halík, moderátor Daniel Stach,
mistr fotografie Jindřich Štreit nebo herečka a influencerka Nikol Leigteb.

https://www.facebook.com/milosvystrcil?__cft__[0]=AZUbsVjS-zKj90mcXswnNB1VftjTI7mJ9vG1iV-CZ8pnbFQ1RnUv6gzYDLLCJ5sWKsfGhphMbaChtE8-7HP1pstF8qmP_Qm8uAutJDZfMiyIaoDdVPc_l10mJaWo0aUaqQZP7kIJ7Xd0EIPAXybfZ48Q0ozCutC3pvLZrd_jPhQ7d6UG8_ueEmjNWge6gCVBXqg&__tn__=-]K-R


STUDENTI GYMNÁZIA NA NÁVŠTĚVĚ V SENÁTU

Sídlo Senátu letos navštívili  studenti

Gymnázia Petra Bezruče ve Frýdku-

Místku a Gymnázia ve Frýdlantu nad

Ostravicí.  

Pro  příští rok jsem opět nabídla volné

termíny všem frýdecko-místeckým

základním a středním školám. 

Prohlídka reprezentativních senátních

prostor a návštěva Valdštejnské zahrady

stojí za to v každém ročním období.

Děkuji studentům a jejich doprovodu 

za milou návštěvu!

flashback za  návštěvami z regionu



DĚTSKÉ ODDĚLENÍ NEMOCNICE F-M

Stále se zajímám o budoucnost dětského oddělení v nemocnici ve Frýdku-
Místku. Záleží mi na tom, aby oddělení, které funguje i pro rodiny žijící ve
vzdálenějších podhorských oblastech, zůstalo plně v provozu. Záležitost proto
řeším nejen s panem ředitelem Tomášem Stejskalem, ale také v Senátu PČR.
Přestože je situace křehká, s příchodem nového primáře po novém roce se, dle
slov pana ředitele, očekává postupný rozvoj oddělení.

sleduji stav na oddělení

Fotografie z jednání s ředitelem nemocnice  Ing. Tomášem Stejskalem.



V sobotu 7. října 2023 se v Kulturním centru ve Frýdlantu nad Ostravicí
konalo krajské setkání ke Dni seniorů, kterého se zúčastnily více než
dvě stovky zástupců z celého Moravskoslezského kraje. 
Setkání pod mottem „Aby člověk nebyl sám“ bylo pořádáno organizací
Senioři České republiky, z.  s.,  a mělo za cíl  podpořit aktivní a spokojené
stárnutí, bojovat proti osamělosti a sociálnímu vyloučení starších lidí.  
Ve svém projevu v úvodu akce jsem vyzdvihla seniory jako cennou
součást společnosti a povzbudila je, aby si naplno užívali svůj
zasloužený odpočinek. Jsem přesvědčena, že "člověk je tak mladý či
starý, jak se cítí”.  Oceňuji,  když města nabízejí různé projekty               
a aktivity pro seniory, které jim dávají příležitost zapojit se do
společenského života, rozvíjet své zájmy a schopnosti a navazovat nová
přátelství.
Celá událost se nesla ve slavnostní a příjemné atmosféře, a to zejména
také díky bohatému kulturnímu programu, který připravili
národopisný soubor Lašánek z Frýdlantu nad Ostravicí,  pěvecký sbor
Horničtí kamarádi z Ostravy a taneční soubor Astra z Frýdku-Místku.
Všichni zúčastnění si tak mohli vychutnat tradiční lidové písně i  tance  
z regionu.

KRAJSKÉ SETKÁNÍ KE DNI SENIORŮ

flashback za květnem 2023
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Mezi hosty konference byli také zástupci Poslanecké sněmovny
Parlamentu ČR Michaela Šebelová a Jiří Navrátil,  který působí i  jako
náměstek hejtmana pro MSK, a zúčastnil se i  náměstek primátora města
Ostravy Zbyněk Pražák. Hosté vyjádřili  seniorům svou podporu                  
a oceněným poblahopřáli a poděkovali za dlouholetou práci ve vedení
spolků. 
Slavnostní krajské setkání ke Dne seniorů se setkalo s velkým úspěchem
a potvrdilo, že senioři jsou důležitou součástí společnosti,  která si jich
váží a respektuje jejich potřeby. Seniorům přeji hlavně zdravíčko, a aby
trávili  svůj čas aktivně, a to nejen fyzicky, ale i  duševně a společensky                  
s  otevřenou myslí a touhou po poznání.
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V soutěži inspirativních pedagogů Global Teacher Prize Czech Republic
zvítězil  Roman Göttlicher, učitel dějepisu a občanské nauky ze Střední
průmyslové školy, Obchodní akademie a Jazykové školy Frýdku-Místku.
„Škola je místem, kde se učí jak žáci, tak učitelé. A učitelé by se měli
stále vzdělávat, hledat zpětnou vazbu, růst“, říká vítěz.
Všem finalistům i vítězi gratuluji a moje radost je o to větší,  protože
jsem před léty Romana učila na Gymnáziu ve Frýdlantu nad Ostravicí.
Přeji mu, ať se mu i nadále daří!
Na slavnostní ceremonii jsem se setkala i  s dalšími skvělými frýdecko-
místeckými pedagogy, kteří se této soutěže úspěšně zúčastnili                
v minulosti.  Ocenění předávali Tomáš Chrobák ze Základní školy Baška
(1.  místo v roce 2019) a Monika Chrobáková z ZŠ Janovice (2. místo               
v roce 2019).
Bašťanská škola se na Frýdecko-Místecku těší dobrému jménu a jsem
ráda, že se může pyšnit nejen svou novou budovou, ale i  takto
kvalitními pedagogy a moderními vyučovacími metodami. Troufám si
říci,  že je inspirací, jak vést školu inovativním směrem nejen v obsahu,
ale i  ve formě vzdělávání. Realizují se zde projekty, aktivity               
a programy, které podporují kreativitu, spolupráci a kritické myšlení
dětí (např. nové metody výuky matematiky, kroužek polytechniky,
robotiky aj.),  což je v dnešním “turbulentním” světě důležité. 

ÚSPĚCH FRÝDECKO-MÍSTECKA V PRESTIŽNÍ SOUTĚŽI 
GLOBAL TEACHER PRIZE 

                        máme štěstí na světově úspěšné pedagogy

S Romanem Göttlicherem. S Monikou a Tomášem Chrobákovými.
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Ve dnech 16. až 18. května 2023 se ve Frýdlantu nad Ostravicí
uskutečnila národní konference Venkov 2023. Konferenci organizoval
Spolek pro obnovu venkova České republiky, který se již třicet let
věnuje rehabilitaci venkova, obnově a prohloubení společenského              
a duchovního života na venkově, posílení hospodářské stability              
a prosperity venkova.
Jako starostka hostitelského města a senátorka pro Frýdecko-Místecko
jsem byla poctěna, že jsem mohla u nás v Beskydech přivítat zástupce
ministerstva zemědělství, Moravskoslezského kraje, místních obcí,
asociace soukromého zemědělství, Státního pozemkového úřadu              
a slovenského Spolku pre obnovu dediny.
Více než tři sta zájemců se zúčastnilo odborných příspěvků 23 řečníků,
kteří se věnovali čtyřem klíčovým oblastem: venkovu odolnému,
prosperujícímu, propojenému a silnému.
„Odolný venkov“ byl tématem prvního panelu, který se zabýval
strategickým plánem Společné zemědělské politiky 2023-2027,
pozemkovými úpravami, ekologickými opatřeními v krajině a dalšími
aspekty udržitelného rozvoje venkova. Diskutovalo se o tom, jak
podpořit adaptaci zemědělců na změnu klimatu, jak zlepšit kvalitu
půdy a vody, jak chránit biologickou rozmanitost a kulturní dědictví
venkova.

VENKOV 2023: 
NÁRODNÍ KONFERENCE O BUDOUCNOSTI VENKOVA 

V ČESKÉ REPUBLICE

... velká událost pro český venkov
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Tématem druhého panelu byl „venkov prosperující“.  Ten se zaměřil na
udržitelnou produkci potravin, diverzifikaci hospodářských činností na
venkově, podporu místních trhů a zpracování potravin.
Hovořilo se o tom, jak zvýšit konkurenceschopnost a přidanou hodnotu
zemědělských produktů, jak podnítit inovace a digitalizaci               
v zemědělství, jak rozvíjet sociální podnikání a cestovní ruch na
venkově.
„Propojený venkov“ se věnoval infrastruktuře – dopravní i  digitální –               
a komunitní energetice na venkově. Řešilo se, jak zlepšit dostupnost               
a kvalitu dopravních služeb na venkově, jak zajistit širokopásmové
připojení k internetu pro všechny obyvatele venkova, jak podporovat
využívání obnovitelných zdrojů energie a energetickou soběstačnost
venkovských komunit.
Čtvrtý a poslední panel s tématem „silnější venkov“ se zabýval
posílením komunit, přístupem ke službám na venkově a sociálními
inovacemi. Diskutovalo se hlavně o tom, jak podpořit zapojení občanů
do rozhodování o rozvoji venkova, jak zajistit dostatečnou nabídku
veřejných služeb jako jsou školství, zdravotnictví, sociální péče nebo
kultura na venkově, jak podporovat spolupráci mezi různými aktéry na
venkově a mezi venkovem a městem.



Konferenci doplnila řada doprovodných akcí jako výstavy „Má vlast
cestami proměn“ a „25 let soutěže Vesnice roku“, trh místních
produktů, exkurzní trasy či filmová smyčka VENKOV 2023 a další
kulturní program.
I přes nepřízeň počasí, kdy celý průběh provázel déšť, byla událost
hodnocena jako velmi úspěšná a přínosná pro všechny zúčastněné.
Cílem bylo nejen prezentovat a diskutovat aktuální výzvy a příležitosti
pro rozvoj venkova, ale také navázat nové kontakty a partnerství mezi
různými subjekty, které se na obnově venkova v České republice
podílejí.
Za podporu konference patří poděkování místním partnerům, městu
Frýdlant nad Ostravicí a také Evropskému zemědělskému fondu pro
rozvoj venkova.



Prosincová schůze Senátu se už

tradičně nesla ve svátečním duchu.

V Jednacím sále si senátorky a senátoři

nazdobili vánoční stromeček.

Děkuji kolegům za spolupráci v

uplynulém roce!

Letošní jesličky  v  Senátu

Opět jsme zdobilistromeček i v  Senátu

VÁNOCE 2023 V SENÁTU

Večer jsou krásně osvětlené...



Ráda bych vyjádřila naději, že rok 2024 bude rokem míru, pokroku
a prosperity. Přeji Vám, abyste jej prožili ve zdraví 

a osobní spokojenosti.


